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VIII. Valná hromada ASZ ČR  
 

Zápis a usnesení 
 
 

Datum konání: 29.června 2006, od 10.00 hod do 15.30 hod.  

Místo konání: Spolkový dům, Smetanova 59, Humpolec  
 

 

 

 

1) Prezence účastníků 

Od 9.00 do 10.00 hod. - prezence delegátů – viz přílohy: prezenční listiny 

 

2) Zahájení schůze 

Zahájení a přivítání delegátů se v 10.30 hod. ujal Ing. Josef Stehlík jako moderátor celé schůze, který 

zároveň přivítal zástupce partnerských firem v rámci programu Česká farma (DuPont, Kverneland,  

CZ Biom, Some, Medipo Agras). 

 

Konstatoval, že přítomno bylo celkem 115 delegátů z jednotlivých regionů ASZ s hlasovacím právem  

ze 185 možných delegátů. Účast tedy dosáhla 62,2%, kvórum 93 delegátů.  

 

8. valná hromada ASZ ČR byla usnášeníschopná.  
 

 

3) Schválení programu a volba pracovních orgánů valné hromady 

 

a) Valná hromada schválila upravený návrh programu:  

1) prezence účastníků 

2) zahájení schůze valné hromady 

3) volba pracovních orgánů valné hromady a schválení programu 

4) písemná zdravice pozvaných hostů 

5) výroční zpráva o činnosti ASZ ČR 

6) zpráva revizní komise a schválení účetní závěrky za r. 2006  

7) návrhu rozpočtu na r. 2006 

8) zpráva o činnosti komoditních rad 

9) zpráva zahraničního tajemníka   

 

přestávka na oběd (12.15-13.00) 

10) Návrh činnosti na další období – diskuse k návrhu programového dokumentu ASZ ČR 

11) Obecná diskuse 

12) Usnesení a závěr 

Hlasování (vždy aklamací): optická většina pro 
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b) Valná hromada schválila: 

b) mandátovou komisi  ve složení: Květa Mošnová, Josef Sotona, Ladislav Babušník  

Hlasování: optická většina pro, 0 proti, 1 se zdržel 

c) volební komisi  ve složení: Vladimír Nedbal, Eugenie Židová, Zdeněk Brožek  

Hlasování: optická většina pro, 0 proti, 1 se zdržel 

Komise se ujaly svých činností .  

 

d) zapisovatelem byl schválen: Jaroslav Šebek, ml. 

e) skrutátory hlasů byli schváleni: Lenka Millerová a Jaroslav Šebek, ml. 

 

 

4) Písemná zdravice hostů 

J.Stehlík: přečetl  písemnou zdravici předsedy ODS Ing. Mirka Topolánka, který se jako pozvaný host 

nemohl zúčastnit z důvodu 1. zasedání nově zvolené poslanecké sněmovny.  

 

Text zdravice:  

Doplní p. Stehlík 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ústní zdravici prostřednictvím M.Pospíšila poslal také posl. Ing. Jiří Papež, který se z téhož důvodu 

omluvil. 

Z jednání se také omluvili poslanci za KDU-ČSL předseda Ing. Miroslav Kalousek a Ing. Jiří Hanuš.  

 

 

5) Výroční zpráva o činnosti za uplynulé období od valné hromady  
 

a) výroční zprávu přednesl 1. místopředseda Ing. Jan Votava: 
 

Vážení kolegové sedláci, vážení přátelé,  

 

dovolte mi, abych dnes trochu netradičně z pozice 1. místopředsedy zahájil v pořadí již osmou valnou 

hromadu Asociace soukromého zemědělství ČR a současně přednesl výroční zprávu o její činnosti. Zároveň 

mi také dovolte, abych Vás co nejsrdečněji přivítal v sále Spolkového domu v Humpolci.  
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Navzdory tradici si letošní přehled činností naší asociace, jakož i některých událostí, které podstatně 

ovlivnily náš podnikatelský život, dovolím seřadit spíše tématicky. Pravděpodobně tématem 

nejzásadnějším, který byl v poslední době nejvíce v popředí zájmu zemědělské veřejnosti, byla otázka 

rozvoje venkova. Evropská unie, která v minulém roce prošla složitou debatou a přípravami na další 

sedmileté rozpočtové období, determinovala další očekávané změny parametrů evropské zemědělské 

politiky. V souvislosti s celosvětovým vývojem založeným zejména na pokračování liberalizace 

nadnárodních trhů, ale i s ohledem na domácí vývoj společnosti, nevyhnutelně přicházejí stále větší 

požadavky. Především se jedná o eliminaci původní dotační politiky, o výraznější odklon od výrobních 

dotací směrem k celospolečensky významnějším druhům podpor, ale také, a to je potřeba vzít na vědomí 

především, jde o snížení rozměru zemědělství. 

Na druhou stranu se českému zemědělství, dosud silně postiženému stigmatem komunistické kolektivizace, 

naskýtá další šance změnit svůj dosavadní model. Dlouhou dobu bylo zemědělské hospodaření u nás 

systematicky oddělováno od ostatního života na venkově, až bylo v podstatě zprůmyslněno. Projevily se tak 

mnohé negativní, zejména ekologické, ale i sociální důsledky, které bohužel máme možnost vnímat v okolí 

svých farem dodnes.  

Jedním z prostředků k určité nápravě by mohl být právě diskutovaný evropský fond rozvoje venkova. 

Dobře však víme, že nejdůležitější moment k opravdové změně může přijít teprve s upřímnou motivací 

každého hospodáře. Bez uzardění zde mohu říci, že ASZ ČR byla vždy přesvědčena o zásadní spojitosti 

života na venkově se zemědělstvím a o strategickém významu venkova ve společnosti vůbec. Nejen 

v uplynulých měsících proto ASZ směřovala velkou část svých sil právě tímto směrem. Rok 2005 byl 

provázen Národní diskusí o budoucnosti venkova, která byla postupně v každém kraji realizována 

podvýborem poslanecké sněmovny parlamentu ČR pro rozvoj venkova a to z iniciace a velkým přispěním 

právě naší asociace.  

 

Získané poznatky odborné i občanské veřejnosti a zástupců obcí se měly stát základem příprav národních 

programových materiálů. ASZ se celou řadou intenzivních jednání na různých úrovních či písemnými 

připomínkami snažila přispět, aby výsledná podoba programu rozvoje venkova měla skutečný potenciál pro 

skutečnou změnu podmínek na venkově a aby nezůstala jen prázdným pojmem v deskách ministerských 

úředníků. Vývoj situace v posledních letech přitom potvrdil správnost naprosté většiny dosavadních postojů 

ASZ v této problematice. Nemyslím si však, že by to snad bylo nějakou naší výjimečností, ale tím, že 

návrhy a stanoviska naší stavovské organizace vycházejí z důsledného respektování zejména přírodních 

zákonitostí, vlastnických vztahů, tradic a z obecně liberálního přístupu k podnikatelským aktivitám. Nikdy 

jsme se nepřipojili ke zcestným metodám všechno a za všech okolností řídit, tak jako dosavadní 

industriálně-agrární lobby, která přežívala především jen díky všemožné podpoře dosluhující vládní 

garnitury.  

 

Jak jsme se mohli v minulých dnech znovu přesvědčit, podobně technokratický přístup ovšem není vůbec 

vzdálen ani současnému ministerstvu zemědělství. Svědčí o tom zejména okolnosti způsobu finálního 

projednání Programu rozvoje venkova na období 2007-2013. Zkostnatělý aparát stále stejných 

ministerských byrokratů se namísto jasné a perspektivní koncepce zmohl na těžko přehledný třistastránkový 

elaborát k pouhému přerozdělování peněz mezi spoustu podpůrných titulů. Jejich rozsáhlá administrace jen 

zbytečně sníží dostupnost i celkovou využitelnou sumu prostředků, přičemž samotný text plný úřednických 

frází je pro běžného sedláka v podstatě nečitelný.  

Ten největší problém ale spatřuji ve skutečnosti, že pouhých 8 pracovních dní trvající připomínkové řízení 

k tomuto znění bylo vyhlášeno až týden po parlamentních volbách, tudíž bez mandátu občanů-voličů a 

zejména bez další odpovědnosti jeho předkladatelů. ASZ s tímto přístupem nesouhlasila a minulý týden 

písemně vyzvala současného premiéra k okamžitému zastavení schvalovacího procesu.   

V této souvislosti se mojí kritice nevyhne celkový vágní přístup Mze k názorům odborné veřejnosti. Jeho 

úředníci, zejména v poslední době, prakticky už vůbec neakceptují zaslaná stanoviska a mnohem přednější 

jsou pro ně termíny a stanoviska z Bruselu. Z připomínkových řízení se tak pomalu stává regulérní fraška, 

což zřejmě odráží celkovou situaci na tomto ministerstvu a asi se ani není čemu divit. Pod tlakem různých 

korupčních skandálů totiž došlo za uplynulý rok hned dvakrát k výměně ministra zemědělství. Jejich zájem 

a následná kvalita komunikace s Asociací soukromého zemědělství se na pomyslné škále pohybovala někde 

hluboko mezi ignorací a strohým formalismem. „Letní“ ministr Petr Zgarba a jeho nástupce Jan Mládek se 

s ASZ oficiálně sešli vždy pouze jednou. V písemné komunikaci jsme dokonce opakovaně museli urgovat 

odpovědi na naše několik měsíců staré dopisy.   
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Úroveň byrokracie v každodenním životě českého podnikatele, která je ostudou možná i v celé Evropské 

unii, dosáhla už jen těžko snesitelných mezí. Opět jsme museli čelit novým úřednickým výplodům. Jako 

příklad za všechny lze uvést zcela umělý problém tzv. sdružených dodávek mléka, který osobitým českým 

výkladem evropského práva zapříčinil zvýšené investiční náklady u některých zemědělců, kteří chovají skot 

společně v jedné stáji a dojí na jednom dojícím zařízení. Kvůli alibismu Mze a dojemné obavě SZIFu o 

správnou identifikaci nadojeného množství mléka, musí chovatelé skladovat svou produkci v oddělených 

nádobách do doby, než přijede mlékárenský vůz, který tuto produkci zase slije dohromady. Ačkoli bylo 

ministerstvo několikrát v této věci urgováno ani po mnoha měsících různých dotazů k Evropské komisi 

není záležitost uspokojivě vyřešena. Spolehlivě tak pokračoval zavedený trend výmluv českých úředníků na 

„Brusel“. Jako ilustrativní dovětek poslouží vyjádření pana ministra Mládka, že dopad takového nařízení je 

pouze na menší zemědělce a je tudíž okrajový. 

 

Také u dalšího dlouhodobého problému jménem „zelená nafta“ dosud nenastal žádný posun. Opakovaně 

jsme požadovali naprostou debyrokratizaci vyřizování zákonného nároku na vratku spotřební daně ze 

spotřebované nafty. Přestože ASZ předložila zcela konkrétní řešení ve formě jednoduché novely prováděcí 

vyhlášky Mze, přes přísliby obou ministrů se nestalo vůbec nic. Chci ujistit, že návrh ASZ, který počítá s 

nárokovým čerpáním vratky pro všechny zemědělce, bezodkladně znovu předložíme po jmenování nového 

ministra. 

 

Z podnětů řady členů, kteří počátkem 90.-tých let využili startovacích podpor ve formě tzv. bezúročných 

půjček a dodnes nemají věc uzavřenou, ASZ vešla v nové jednání s ministerstvy financí i zemědělství. 

K prosazení našich základních požadavků na zvýšení bonifikace nebo zápočet uhrazených úroků do splátek 

jistiny však opět scházela politická vůle. Nakonec došlo alespoň k dohodě s 1.náměstkem ministra financí 

na vrácení přeplatků a dodatečných bonifikací pro ty členy ASZ, kteří se nikoli vlastní vinou dostali do 

několikadenního opoždění splátek. Díky váhání Mze však ani tato věc není po více než 3 měsících 

uspokojivě dořešena. Jistě zde stojí za zmínku loňská zpráva Nejvyššího kontrolního úřadu, která zjistila 

některé protiprávní postupy obou ministerstev zejména v administraci bonifikací a vůbec evidenci 

bezúročných půjček. 

 

Dalším závažným problémem soukromých zemědělců a zároveň aktivitou ASZ jsou tzv. nepřístupné 

pozemky. Dílem trvale podhodnocené kapitoly pozemkových úprav a některých ustanovení v zákonech o 

půdě a o pozemkových úpravách dochází k paradoxnímu a zcela nepřijatelnému jevu, že ani po 16 letech od 

pádu totalitního režimu se mnozí vlastníci nemohou dostat ke svým pozemkům. Fakticky jsou tak trvale 

upřednostňovány zájmy dosavadních nájemců půdy, kteří dlouhodobě bez jakékoli smlouvy a náhrady 

mohou v klidu používat možná statisíce hektarů půdy a to včetně nároku na přímé dotace. ASZ 

s odůvodněním, že každý pozemek musí být vlastníkům přístupný, proto navrhla jednoduchou legislativní 

úpravu. Sociálnědemokratičtí ministři zemědělství však označili náš návrh jako nedůvodný.  

 

Dosavadní nezájem resortu vůči soukromým zemědělcům však bezpečně korunoval návrh z operativní 

porady pana ministra na počátku letošního roku na zrušení podpory pro předčasné ukončení zemědělské 

činnosti.  Mělo se tak stát elegantní formou přesunu připravených finančních prostředků do úplně jiných 

opatření, přičemž původní prováděcí předpis by byl zachován. To vše poté, co SZIF přichystal pro žadatele 

složitý administrativní systém za skoro 20 milionů korun. Pro vyjádření k tomuto nápadu jsme dostali 

všehovšudy 2 pracovní dny. Ale ani jsme je nepotřebovali, neboť ještě týž den ministr obdržel náš 

kategorický nesouhlas. Ve snaze zachovat tento dosud jediný titul k podpoře zapojení nové generace 

do hospodaření jsme využili všech dostupných zejména mediálních prostředků. Významným způsobem se 

zde také osvědčila úzká spolupráce se Společností mladých agrárníků.  

Jako zásadní a související problém se ukázala vysoká daňová zátěž při převodu rodinné farmy. Mnohým 

zájemcům tento fakt zcela znemožnil vstup do PUZČ a co hůř, řada již přihlášených zemědělců tímto 

krokem přivedla své farmy paradoxně do červených čísel. ASZ zde prosazuje převod hospodářství v rámci 

rodiny zcela bez zdanění a několikrát o tom jednala zejména na ministerstvu financí. Vzhledem ke 

končícímu volebnímu období však již nebylo reálné prosadit jakoukoli legislativní změnu.   

Mezi některé naopak úspěšné počiny ASZ patří například změna dosavadního přístupu družstva vlastníků 

odrůd k zemědělcům, kteří používají farmářské osivo a jsou tak povinni poskytovat náhradu jejich 

původním šlechtitelům. DRUVOD jako spolek semenářských a šlechtitelských firem si donedávna pletl 

svou roli s berním úřadem, když na formuláři pod názvem „Přiznání“ požadoval po zemědělcích různé 

nadbytečné informace a to pod pohrůžkou nahlášení na ÚKZÚZ. Dalším sporným požadavkem byla platba 
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předem bez relevantního účetního dokladu. Po několika jednáních představitelé DRUVODu uznali 

oprávněnost stížnosti ASZ a korigovali své požadavky na úroveň partnerského přístupu s pěstiteli.  

 

Z uvedené bilance výsledků některých aktivit ASZ je patrné, že naše celková úspěšnost při hájení 

oprávněných zájmů selského stavu byla, oproti uplynulým obdobím, podstatně snížena. Hlavním důvodem 

této situace byla bezpochyby systematická spolupráce vládní sociální demokracie a komunistů, kteří díky 

pohodlné parlamentní většině prosadili řadu zákonů, omezujících svobodné podnikání i rozhodování 

občanů.  

Jen na okraj a pro podtržení uvedeného doplním jednu velice čerstvou zprávu z ústavního soudu. Ten 

v úterý kladně rozhodl o stížnosti poslanců proti některým ustanovením zemědělského zákona, které přes 

odpor senátu i veto prezidenta republiky protlačili před dvěma lety právě levicoví poslanci. Jednalo se o 

povinné prokazování bezúhonnosti a odborné způsobilosti pro nové zájemce o zemědělské hospodaření. 

Proti těmto požadavkům ASZ v minulosti mnohokrát vystoupila. Podobně jako u novely transformačního 

zákona ústavní soud byl tou poslední instancí k eliminaci těchto byrokratických paskvilů.  

 

Je tedy zřejmé, že více než kdy jindy jsme proto byli ovlivněni negativním politickým vývojem. Velmi 

patrné to bylo také na přístupu vlády a zejména premiéra Paroubka, který si svým chováním nijak nezadal 

s bolševickými kreaturami z 50.tých let. 

Ukázalo se, že je zcela nezbytné upozornit na reálnou hrozbu návratu zločinné komunistické ideologie k 

moci i dnes. Také tato situace byla pro asociaci jedním z impulsů k podpoře liberálně smýšlejícím 

politickým stranám. ASZ se proto zaměřila na prohlubování kontaktů zejména s představiteli ODS a KDU-

ČSL. Výsledkem byla konkrétní spolupráce na některých prvcích předvolební kampaně reprezentovaná 

především jednotlivými našimi členy. 

Souvisejícím počinem byla několikaměsíční intenzivní spolupráce ASZ ČR s Konfederací politických 

vězňů ČR i mnoha dalších dobrovolných organizací na přípravě celostátního antikomunistického setkání. 

Přípravy vyvrcholily 1. května desetitisícovou demonstrací v Praze na Letenské pláni za účasti mnoha 

osobností z politického a společenského života. ASZ zorganizovala originální selský průvod Prahou od 

pomníku obětem kolektivizace doprovázený moderními technikou našich členů.      

 

Již zmíněnou absenci komunikace se zástupci výkonné moci na centrální úrovni jsme sanovali dalším 

rozvojem spolupráce s poslanci zemědělského a hospodářského výboru, senátory či představiteli krajů. 

Zintenzívnil se také kontakt s některými europoslanci, který vyústil v řadu konkrétních akcí.  

Z dalších, víceméně již tradičních aktivit ASZ, uvedu zejména úspěšný průběh již 4. ročníku soutěže členů 

ASZ o nejlepší farmu roku. Loňské vyhlášení vítězů proběhlo na dosud nejvyšší možné úrovni v důstojném 

prostředí poslanecké sněmovny za účasti představitelů českého zemědělství a evropských zemědělských 

struktur.  

Asociace v minulém roce také pokračovala v organizaci poznávacích zájezdů na farmy. Velmi zajímavý 

zájezd za zemědělstvím na západní pobřeží USA absolvovalo začátkem srpna celkem 22 účastníků. Ještě 

předtím se k polským sousedům vydalo zhruba tři desítky našich členů. Nezapomněli jsme ale ani na 

domácí půdu - letos v červnu byl pro členy zrealizován také zájezd po českých a moravských farmách. 

Další plánované zájezdy například do Francie, Holandska nebo na britské ostrovy bohužel musely být, 

z organizačních důvodů odloženy.   

Tradičně jsme se prezentovali na zemědělských výstavách, zejména na Zemi živitelce a na Techagru 

v Brně, na kterém jsme v dubnu zorganizovali předvolební debatu zemědělských politiků s veřejností. Letos 

v lednu úspěšně proběhl již 2. reprezentační selský ples v Poděbradech. 

 

Z každodenních vnitřních aktivit ASZ stojí za zmínku rozšíření dosavadní informační sítě asociace. Naše 

pravidelná prezentace na stránkách v Zemědělci a promptní emailová komunikace byla od letošního ledna 

podstatně rozšířena také tištěným oficiálním zpravodajem. Zhruba ve dvouměsíčních intervalech tak lze 

všem členům přímo zprostředkovat informace o aktivitách ASZ, počínaje zápisy z různých jednání či 

korespondence s úředníky, pozvánkami, poradenským okénkem či obecnými informacemi o dění 

v zemědělském sektoru konče. Tento způsob nyní umožňuje kanceláři i předsednictvu ASZ být v kontaktu 

s každým členem a až na stůl mu předložit vedle důležitých informací i průběžné výsledky své práce. 

Uvítáme však i zintenzívnění komunikace opačným směrem, přidat svůj příspěvek může také každý region 

či jednotlivec.  

V neposlední řadě také došlo k celkové úpravě internetových stránek asociace. Moderním grafickým a 

funkčním zpracováním jsme mohli původní webovou prezentaci rozšířit o další aplikace, které mohou naši 
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členové využívat. Takřka každodenně jsou doplňována stanoviska ASZ k různým událostem. Rostoucí 

návštěvnost stránek, která dosahuje již kolem 250 přístupů denně, již přilákala několik dodavatelských 

firem k umístění placených reklam. Postupně se tak daří naplňovat dlouhodobý cíl ASZ v budování dalších 

zdrojů příjmů. 

Významným mimopříspěvkovým příjmem zejména pro regiony se v minulém roce opět stalo ekonomické 

šetření podniků FADN na VÚZE. Celková částka před rozdělením zúčastněným se již přiblížila 1 miliónu 

korun. Vzhledem k tomu, že se kanceláři ASZ podařilo zajistit garanta regionálním zpracovatelům dat, 

došlo letos k dalšímu výraznému navýšení celkového počtu zpracovaných podniků.  

K samotnému fungování a rozměru naší Asociace mohu s potěšením uvést, že celkový počet samostatných 

regionů ASZ se minulý rok ustálil na čísle 37. Celkový počet členských farem se blíží dvěma tisícům. 

Důležitou zprávou je, že zlepšenou platební morálkou regionů došlo k další stabilizaci finanční situace naší 

selské stavovské organizace. Otevírá se tak možnost dalšího rozšíření aktivit hlavní kanceláře a celé 

asociace podle požadavků našich členů. Já osobně mám především na mysli možnost konkrétního řešení 

dlouhodobé poptávky členů po právních službách, ekonomickém nebo daňovém poradenství. 

 

Vážení kolegové sedláci, 

vzhledem k tomu, že naše dnešní valná hromada se koná v těsně povolebním čase, doléhá tento vliv také na 

naše jednání. Právě probíhá první zasedání poslanecké sněmovny, obsazují se její orgány. Vzhledem 

k patovému výsledku voleb se složitě hledají možná funkční řešení. Neznáme ani jména budoucích členů 

vlády. Nelze tedy zatím ani přivítat nového ministra zemědělství. Můžeme jen doufat, že jeho jmenováním 

dojde k potřebné personální obměně na Mze a k umožnění realizace takových opatření, které zajistí 

důstojné fungování a rozvoj soukromého hospodaření.  

Abychom však nezůstali jen u přání, připravili jsme pro naše dnešní fórum k široké diskusi rámcový 

programový materiál, který by se mohl stát jakýmsi vodítkem pro další aktivní činnost naší asociace.  

 

Vážení přátelé, děkuji Vám za pozornost. 

 

b) Výroční zprávu doplnil předseda Ing. Stanislav Němec zejména o tyto body: 

 

Připomněl loňskou aktivitu ASZ kolem situace na trhu s obilím vzniklou po nadúrodě a podceněním situace 

ze strany SZIFu (nedostatek skladovacích kapacit na IN). V této souvislosti zmínil také snahu ASZ o 

změnu podmínek v rámci intervenčního nákupu obilovin a změnu celého fungování SZIF (organizace 

tiskové konference, kontakt s evropskou komisařkou pro H.F. Boelovou, apod.).  

Jedním z obecných cílů ASZ je trvale debyrokratizace podnikatelského života zemědělce.  

Vyzdvihl spolupráci s europosl. Hynkem Fajmonem, jehož prostřednictvím ASZ podala několik interpelací 

k Evropské komisi. Další formou spolupráce byl zájezd za prostředky člena EP do sídla Evropského 

parlamentu ve Štrasburku pro zhruba 16 členů ASZ. 

Nadále jsme také zapojeni v mezinárodních organizacích zemědělců (COPA). Permanentní kontakt 

zajišťuje zahraniční tajemník. 

S novým ministrem zemědělství (pravděpodobně M.Kalousek, předseda KDU-ČSL) očekává zlepšení 

komunikace s ASZ. Podle dosavadních jednání má ASZ na řadu koncepčních záležitostí podobný názor 

(venkov, diverzifikace, nepotravinářské využití produkce, podpora rodinných farem, byrokracie, atd.). Věří, 

že nový ministr bude pro sedláky nadějí na změnu a na větší podporu. 

 

Dnešní valná hromada je vzhledem k okolnostem spíše pracovní. 

Svým obsahem je však dnešní jednání přesto velmi významné. Hlavním tématem by totiž měla být diskuse, 

doplnění a schválení programového materiálu (viz předložený písemný návrh delegátům). 

 

Valná hromada schvaluje zprávu o činnosti ASZ ČR v minulém období přednesenou 1. místopředsedou 

ASZ ČR Janem Votavou a doplněnou předsedou ASZ ČR Stanislavem Němcem. 

Hlasování: optická většina pro, 0 proti, 1 se zdržel 

 

6) Zpráva předsedy Revizní komise   

 

Ing. Jiří Petr, předseda RK: 
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Revizní komise ASZ ČR pracovala ve složení: Ing. Jiří Petr – předseda, Jan Javůrek – místopředseda, Ing. 

Květa Mošnová, Ing. Helena Přikrylová a Jaroslav Šebek, st. Složení revizní komise bylo zvoleno na 

minulé Valné hromadě ASZ ČR. Revizní komise se sešla od minulé Valné hromady dvakrát. 

 

Poprvé se Revizní komise ASZ ČR sešla 12. prosince 2005, kde kontrolovala splnění požadavků, které byly 

vzneseny na minulém zasedání Revizní komise ASZ ČR, které proběhlo před minulou Valnou hromadou 

ASZ ČR dne 13. června 2005. Zde Revizní komise ASZ ČR došla k závěru, že ještě některé nedostatky 

z účetnictví za rok 2004 nebyly odstraněny. Stále chyběla smlouva o půjčce s fyzickou osobou a doplnění 

dvou účetních dokladů v originálech. Návrh Revizní komise ASZ ČR zněl: Neprodleně odstranit! – 

k dnešnímu dni je toto již v pořádku.  

Revizní komise ASZ ČR se také zabývala kontrolou hospodaření za rok 2005 (stavem k 31. srpna 2005, 

který byl k dispozici), kde Revizní komise ASZ ČR konstatovala, že účetní doklady jsou vedeny řádně a 

přehledně.   

Další kontrolou na tomto zasedání revizní komise ASZ ČR bylo zjištěno, že regiony jsou stále 

nedisciplinované v hlášení hektarů pro výpočet příspěvků do ASZ ČR a v placení daných příspěvků, které 

měli být zaplaceny do 30. března daného roku. Stav k 12. prosinci 2005 byl takový, že stále ještě 11 

regiónů nemělo doplacené příspěvky za rok 2005. Co se týká seznamů členů a hektarů, tak k tomuto datu 

nebyly tyto seznamy od ASZ Trutnov a ASZ Přerov.  

Revizní komise ASZ ČR doporučuje, aby regiony dodržovaly termín 30. 3. k platbě příspěvků podle skutečné 

výměry dle LPIS k 1. 1. daného roku, dle závěrů jednání rady ASZ ČR. 

 

Druhé zasedání Revizní komise ASZ ČR proběhlo 12. června 2006. Na tomto jednání proběhla revize 

vedení účetnictví za uplynulý rok 2005, kde bylo zjištěno, že doklady jsou vedeny řádně a přehledně. Byly 

zde nalezeny jen drobné nedostatky, které vznikly přechodem z daňové evidence na zjednodušenou formu 

účetnictví. Tyto nedostatky kancelář do dnešního dne odstranila.  

Revizní komise proto navrhuje, aby byla tato účetní závěrka k 31.12.2005, která byla předána na Finanční 

úřad v Praze - západ dne 31. března 2006, odsouhlasena Valnou hromadou ASZ ČR.   (příloha č.1) 

 

K datu 12. 6. 2005 nemají doplaceny příspěvky za rok 2005 dvě regionální ASZ, a to ASZ Přerov částku 12 

380,- Kč a ASZ Domažlice částku 29850,- Kč. Zálohu na rok 2006 nemá zaplaceno osm regionálních ASZ 

(Blansko, Břeclav, Jihlava, Kolín - Kutná Hora, Louny, Mělník, Přerov a Třebíč). Jenom částečnou úhradu 

má zaplaceno třináct regionálních ASZ. Celou částku má zaplaceno 15 regionálních ASZ. Nahlášené 

hektary dle LPIS nemá doposud regionální ASZ Domažlice.  

Revizní komise proto navrhuje, aby Valná hromada ASZ ČR pozastavila členství regionální ASZ Domažlice 

do doby než zaplatí za rok 2005, nahlásí počty hektarů dle LPIS a doplatí za rok 2006.    (příloha č.2). 

 

Revizní komise ASZ ČR zároveň žádá jednotlivé regionální ASZ, aby urychleně napravily tyto nedostatky 

v placení příspěvků. Revizní komise ASZ ČR upozorňuje neplatiče na článek 9, odstavec 7) Stanov ASZ ČR, 

který upravuje zánik členství v ASZ ČR, při nesplacení příspěvku v plné výši do tří měsíců ode dne 

splatnosti, tj. k 30. červnu 2006. Dle příspěvkového řádu je totiž den splatnosti příspěvku stanoven na 30. 

března daného roku. 

 

Revizní komise ASZ ČR při kontrole docházky na předsednictvo také zjistila patrný nezájem některých 

členů předsednictva pracovat v tomto orgánu. Od minulé Valné hromady ASZ ČR se sešlo předsednictvo 

celkem 14krát. Z toho dvě zasedání byla neusnášeníschopná a dalších šest bylo jen těsně 

usnášeníschopných, což omezuje práci předsednictva ASZ ČR. (např. p. Tomáš Svoboda se zúčastnil pouze 

2 zasedání předsednictva (což představuje 14 % účast), dále p. Stanislav Najmr byl na 4 zasedáních (29%), 

pé Josef Němec a Arnošt Pleskot byli na 5 zasedáních (36%) a pan Rajmund Fila byl na 6 zasedáních 

(43%))   (příloha č. 3). 

Revizní komise doporučuje členům rady asociace, aby si do předsednictva zvolili aktivní členy, kteří budou 

ochotni této práci věnovat více času.  

 

Valná hromada schvaluje zprávu revizní komise ASZ ČR za minulé období přednesenou jejím předsedou 

Jiřím Petrem. 

Hlasování: optická většina pro, 1 proti, 1 se zdržel 
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Valná hromada schvaluje účetní závěrku ASZ ČR za rok 2005 s výhradami podle připomínek revizní 

komise 

Hlasování: optická většina pro, 0  proti, 1 se zdržel 

 

7) Návrh rozpočtu na rok 2006 

 

Ing. Jan Miller, člen předsednictva: 

Přednesl návrh rozpočtu s přehledem položek na výdajové i příjmové straně. V návrhu se na konci t.r. 

počítá s kladným výsledkem 960 tis. Kč. 

Podrobné členění položek rozpočtu - viz příloha (na vyžádání v kanceláři ASZ). 

 

Valná hromada schválila přednesený návrh rozpočtu ASZ ČR na rok 2006.   

Hlasování: všichni pro 

 

8) Zpráva předsedy hlavní komoditní rady  

 

Ing. Jaroslav Bačina, předseda HKR: 

Konstatoval, že komoditní rady ASZ se dlouhodobě až na výjimky nescházejí. Situaci však na druhou  

stranu chápe, neboť komoditní výbory SZIF pracují, pokud vůbec, velmi formálně. Mze se závěry KV nijak 

neřídí, nemáme tedy prostřednictvím našich zástupců zde cokoli ovlivnit. Výbory definitivně sklouzly do 

čistě úřednického formalismu (zápisy, konstatace stavu). Početně převažují pracovníci Mze, tudíž praktická 

a odborná stránka věci je mizivá. 

Současné faktory, které mají zásadní vliv také na naše podnikání přitom jsou stěží odhadnutelné: 

liberalizace svět. trhů a jednání ve WTO, politika v EU, povolební situace u nás, ale i změny klimatu, atd.   

Navrhuje také zvážit případné výjezdy například předsednictva do regionů. Má za to, že pro některé členy P 

ze vzdálenějších koutů ČR je cestování každých 14 do Prahy opravdu velmi zatěžující. Od tohoto kroku 

očekává zvýšení aktivit P. 

Popsal paradox v nedostatečné produkci např. vepřového masa apod. a  přitom nemožnost přizpůsobovat se 

trhu – podnikatele svazuje byrokracie, povinná nařízení z EU (nitrátová směrnice, nesmyslné hygienické 

požadavky na všechny typy provozů).     

V další části svého příspěvku se věnoval nutnosti nastavit parametry ke kvalitnímu životu na venkově. 

Zemědělci se také pravděpodobně musí smířit s tím, že jejich produkce již nebude jen čistě výrobou 

potravin, ale zejména také produkcí energie a to v různých formách (biolíh, biomasa,..).  

Mze nemá příliš zájem o tyto skutečnosti, což dokládá také fakt, že přes naše urgence nebyl dosud zřízen 

výbor SZIFu pro LFA a krajinu.  

 

Ing. Eugenie Židová, předsedkyně KR pro LFA a krajinu:  

Doplnila informaci o semináři VÚZE z konce června t.r. k budoucím parametrům pro určování oblastí 

LFA.  Uvedla, že do r. 2010 (již v rámci EAFRD) se na rozměru i parametrech LFA oblastí zatím nic 

nezmění stejně tak jako výše podpor či metodiky úředníků. Po tomto datu ovšem přijde radikální změna 

podmínek spojená se značnou redukce oblastí LFA.   

Za KR pro krajinu požaduje celou řadu změn v AEO, s některými návrhy hodlá vystoupit v diskusi.  

 

9) Zpráva zahraničního tajemníka  

 

Ing. Michal Pospíšil:  

Zásadních událostí je z poslední doby více, proto jsou rozděleny do několika okruhů. 

 

- Shodou okolností bylo dnes zahájeno další kolo jednání WTO. Základní informací je, že EU hodlá 

„obětovat“ zemědělskou politiku ve prospěch jiných obchodních zájmů (např. za přístup na jiné trhy). 

Z celkem 2 tisíc dosavadních celních pásem jich v příštích letech zbude jen 18 – tudíž skutečné otevření 

trhů pro třetí země. COPA zde zásadně nesouhlasila a žádá, aby nedocházelo k jednostranným ústupkům 

Evropy vůči ostatním zemím. Každopádně je ale zřejmé, že agrární organizace přestávají mít zásadní vliv 

na EU, musíme si uvědomit, že světový obchod není jen zemědělství. 

- Rozpočet  SZP EU pro rok 2007-2013 byl schválen, ale snížil se mnoho miliard Euro. Pro další období 

sice zůstala zachována přímá platba, ale její výše bude klesat. Zejména po přistoupení Bulharska a 

Rumunska do EU. Počítá se také se zavedením modulace plateb (pravděpodobně bude povinná)..  
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- V rámci SZP EU již probíhá cukerní reforma, chystají se ale také reformy na trhu s vínem (zde se také 

počítá s nějakými kompenzačními platbami) a se zeleninou. 

- V nedávné době také vznikl „Evropský fond solidarity“, který by měl pomáhat řešit následky různých 

přírodních katastrof. Zemědělská lobby prosadila některá ustanovení do tohoto fondu, podle kterých by měl 

být využitelný i pro zemědělce v případě extrémů v počasí a následné neúrody. 

- Chystá se podpora trhu s drůbeží v souvislosti s problémy na trzích vzniklých ptačí chřipkou. ČR by zde 

měla obdržet do speciálního fondu cca 25 mil. Euro. 

- Je velmi pravděpodobné, že probíhající reforma SZP od r. 2003 nakonec vyústí v další reformu (možná 

dojde i na spolufinancování přímých plateb zemědělci). 

  

- Bruselští úředníci dále nachystali novou směrnici (nyní o ochraně půdního fondu), což bude znamenat 

další vlnu různých prováděcích předpisů a další nárůst byrokracie. Zde COPA zásadně nesouhlasila, 

nechceme žádná další nařízení, plně postačí skutečná aplikace těch směrnic, které jsou již v platnosti 

- Z vnitřních záležitostí COPA: souběžně s touto organizací fungovala také CEA a GEOPA (svaz 

zaměstnavatelů), obě jsou nyní asimilovány do COPA. Minulý rok znamenal vyšší příspěvky 

z přistoupivších států do EU, vybralo se celkem 5 mil. Euro. Celkový počet organizací v COPA stoupl 

z původně 38 organizací nyní na 72 evropských nevládních organizací. Přebytek za min. rok činí skoro 700 

tis. Euro. Finanční situace COPA je stabilizovaná. Příspěvek za ČR činí celkem 4,5 mil. Kč. ASZ letos již 

uhradila 2/3 sumy (využíváme zde dotační titul 10D). V mnoha členských státech COPA se nyní debatuje o 

možnosti snížit příliš vysoké příspěvky (a např. také zlevnit náklady na tlumočníky (tvoří 20% celk. 

nákladů!! apod.).  

-V COPA nyní funguje zhruba 34 komoditních výborů, za ASZ tam zatím pravidelně jezdí p. Švéda za 

SCHOK na ovce a kozy. Všichni ostatní, pokud mají zájem o danou komoditu však mohou také pomoci 

ASZ prosazovat v těchto komoditních výborech hájit české zájmy a vozit cenné informace. Vyzývá k větší 

účasti, neboť stanoviska ČR tam poté zastupují pouze Agrární komora a Zem. Svaz. Lze zde využít 

prostředky z dotačního titulu 10D na vycestování cca 2x do roka.   

 

Valná hromada schvaluje zprávu zahraničního tajemníka ASZ ČR. 

Hlasování: všichni pro. 

 

Přestávka na oběd od 12.15 do 13.00 hod.  

 

 

10) Návrh činnosti na další období – diskuse k návrhu programového dokumentu ASZ ČR 

 

Ing. Stanislav Němec: 

Představil a doplnil návrh programového dokumentu a náplně činností ASZ pro další období . 

 

Zdůvodnil, že ASZ dosud postupovala ve svých požadavcích spíše po jednotlivých krocích či tématech. 

Nyní byl v předsednictvu zpracován dokument, který obsahuje širší rámec cílů a  

Body obsažené v materiálu jsou sice rozdělené podle časového horizontu jejich uskutečnění, nicméně 

s realizací každého z nich se musí začít již dnes. Roztřídění na dlouhodobé či krátkodobé cíle je proto pouze 

orientační. 

Položil důraz na diverzifikaci činností na venkově. Základním cílem sedláků se musejí stát do budoucna 

lokální trhy. Na základě poznatků zkritizoval odbytová družstva jako zbytečný nástroj, který v dnešním 

prostředí (zejména vliv obchodních řetězců) nemá šanci vyjednat nějaké výraznější podmínky nebo lepší 

cenu.   

 

Z dlouhodobých cílů:  

Jedním z nejzásadnějších cílů je změna rétoriky a užívaných pojmů v rámci dotačních podpor pro 

zemědělce. Je zcela nezbytné postupně definovat dotace na Agroenvi jako platbu státu za veřejné zboží- 

údržbu přírody a krajiny. Velmi zavádějící a celkově dehonestující pro zemědělce je také jeho označení 

vždy jako žadatele o přiznání jakékoli podpory. Navozuje to nesprávný pocit jakéhosi prosebníka, namísto 

rovnocenné-partnerského přístupu státu vůči zemědělcům, který poskytuje finanční plnění za dodání 

veřejného zboží (krajina, zdravé a udržované ŽP) na základě předchozí veřejné objednávky (analogie 

dosavadním cílům podpůrných titulů).  
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Ze střednědobých cílů: 

Dlouhodobá priorita – pozemkové úpravy, rozhýbat trh s půdou, zpřístupnit půdu všem vlastníkům 

Co náš trh ovšem dosud nezná, je také rozhýbat trh s podniky. 

Změnit také náhled na celkové pojetí či posuzování opatření v rámci agroenvi. 

Připomněl, že ČR je země, která skoro nejméně v celé Evropě podporuje mladé a začínající farmáře. Zde 

požadujeme zásadní změnu. Očekává, že bývalá JZD budou mít problém se zajištěním svého 

managementu, vše dosud stojí a padá s bývalým i současným předsedou. Předpokládá, že soukromí 

zemědělci na tom jsou přes veškeré problémy o trochu lépe. 

Venkov chápeme jako základ, jako místo našeho života a teprve poté jako místo našeho podnikání. Nejprve 

jsme občané žijící na venkově, teprve poté jsme zemědělci. Také to je náš základní rozlišovací prvek proti 

JZD nebo různým obchodním společnostem.   

Zajímavá je také informace z Ústavního soudu z počátku tohoto týdne o zrušení části zemědělského zákona. 

Již poněkolikáté se ukázalo, že úředníci Mze nebo levicoví poslanci v parlamentu prosazovali protiústavní 

zákon. V našem podnikatelském světě panuje neuvěřitelný právní chaos a nedozírná byrokracie, kterou už i 

úředníci sami těžko zvládají.  

Nepotravinářské využití zem produkce je již několik let neustálým tématem ale jen na papíře. Zatím se 

kolem této otázky objevila korupce i vraždy (zejména kauza biolíh) ale jinak žádné hmatatelné výsledky. 

 

Z krátkodobých cílů: 

Prvořadým úkolem nové vlády by mělo být přepracování Programu rozvoje venkova, jehož současné znění 

připravené na Mze vůbec nepočítalo s připomínkami odborné veřejnosti (připomínkové řízení ke 

koncepčnímu materiálu na příštích nejméně 7 let trvalo pouhých 8 pracovních dní!).      

Očekáváme vstřícnost ze strany nového ministra a otevřenou diskusi k současným problémům. 

 

Diskuse k předloženému programovému materiálu: 

 

L.Babušník, Kroměříž: navrhuje zařadit prosazování snížení zornění formou uvádění půdy do klidu 

Dále navrhuje prosazovat zrušení nového silničního zákona, podle kterého musí být pro používání 

komunikace extra povolení na speciální zem. stroje. 

K.Mošnová, Pelhřimov: jsou velmi špatně nastaveny podmínky pro zatravňování a spíše se paradoxně 

podporuje zornění. Navrhuje, aby se do zatravněných ploch započítávaly i víceleté pícniny na o.p.  

Jak je to se zdaněním zem. majetku v ostatních zemích EU? 

Dochází také v výraznému poklesu cen mléka, nedá se tím nic dělat, ale požadujeme, alespoň vyšší  platbu 

za VDJ. 

M.Pospíšil, Louny: zde jsem již dříve navrhovali jednoduché řešení v jiné formě: veškeré přímé platby 

rozpouštět na zem. půdu a nerozlišovat žádné další platby.  

L.Miller, Náchod: je třeba také změnit normativy na zelenou naftu. V horských oblastech stanovený limit 

nestačí. Je třeba také do zelené nafty zařadit i živočišnou výrobu 

J.Plecháč, Trutnov: nesouhlasí s formulací ve smyslu nevyhnutelné snížení zemědělské produkce 

v navrhovaném textu. Jsme zemědělci-musíme vyrábět. 

S.Němec, Praha: rozumí tomu, navrhuje změnu formulace na snížení rozměru konvenčního zemědělství, 

jako pouhého producenta potravin 

J.Votava, Havl. Brod: snížení rozměru zemědělství je prostě trend, ať se nám to líbí nebo ne – navíc věta 

v preambuli zní, že je nutné to vzít na vědomí, nikoli, že to chceme 

M.Pospíšil, Louny: k tomuto bodu není ani tak důležité vyrábět, jako prodat. Jsme prostě stále velmi pozadu 

v marketingu.  

S.Němec, Praha: využívejme všech dílčích výhod soukromého hospodaření. Nasyťme trh tím, co potřebuje. 

Dnes to však už nejsou potraviny, nabídněme proto produkci energie, péči o krajinu, apod.. 

J.Cimr, Litoměřice: proč ne, ale jak se dá s něčím začít, když jsou veškeré podnikatelské aktivity svázány 

nesmyslnými předpisy a byrokracií? Tu je nejprve potřeba odstranit. 

V.Perník, Český Krumlov: žádá ještě více zdůraznit podporu pro mladé začínající zemědělce.  

M.Novák, Žďár n.Sázavou: v rámci biopaliv je také nutné řešit odvod spotřební daně. V ČR se musí 

odvádět, v EU ale ne – je to velká překážka, která brzdí rozjezd výroby biopaliv. 
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Znění návrhu programového materiálu ASZ ČR po doplnění diskusních příspěvků delegátů: 

 

 

„Česká politika pro venkov a zemědělství potřebuje zásadní změnu.“ 

 

Preambule 

Liberalizace světového obchodu a nevyhnutelné reformy Společné zemědělské politiky Evropské unie budou 

nadále významně ovlivňovat také české zemědělství a venkov. Je třeba na tuto realitu zásadním způsobem 

reagovat. Vzhledem k současným vnitropolitickým změnám se znovu otevírá vhodná příležitost změnit 

některé nevyhovující parametry a řešit dlouhodobé problémy zemědělství ku prospěchu českého venkova a 

jeho obyvatel. S ohledem na vývoj společnosti je zcela nezbytné vzít skutečně na vědomí dlouhodobý trend 

snižování rozměru konvenčního zemědělství coby pouhého producenta potravin. Především zemědělci na to 

musí být připraveni. 

  

Delegáti 8. valné hromady Asociace soukromého zemědělství ČR konané 29.června 2006 v Humpolci proto 

předkládají demokratické politické reprezentaci České republiky některé návrhy konkrétní i obecné povahy, 

odstupňované podle časového horizontu jejich reálného dokončení. S nastartováním jejich realizace je však 

zapotřebí začít okamžitě. Společným jmenovatelem níže uváděných návrhů je zájem řešit příčiny 

současného stavu, nikoli jeho důsledky, což bylo často charakteristickým znakem dosavadní české 

zemědělské politiky.  

 

I.        Dlouhodobé cíle 

- iniciovat realizaci skutečné restrukturalizace a změny nevyhovujících parametrů zemědělské výroby  

- iniciovat přesun některých druhů zem. produkce do těch přírodních oblastí, kam ekonomicky náleží 

- významně podpořit rodinné farmy, zejména garantovat takové prostředí, ve kterém budou mít více 

ekonomických příležitostí ke své existenci než dosud (rodinnou farmu vnímáme jako nejpřirozenější a 

nejstabilnější článek zemědělské výroby bez ohledu na její velikost, avšak s velkým důrazem na formu 

vlastnictví a zodpovědnost hospodáře) 

- postupně snižovat závislost zemědělců na státních dotacích, zejména pak v intenzivních produkčních 

oblastech 

- odklonit se od současné dotační politiky a zacílit na rovnocennou spolupráci zemědělce se státem, přejít 

na systém  „partnerských smluv“. Prostřednictvím takového partnerství bude zemědělec plnit „objednávku“ 

ze strany státu a poskytovat veřejné „zboží“, za které bude oprávněn čerpat veřejné prostředky (změnit 

zažité jednostranné vnímání zemědělství jako producenta potravin  ke spolutvůrci a pečovateli o krajinu a 

celé životní prostředí, od dotací  k  platbám za dodávku veřejného zboží, od žadatelů k partnerům,..) 

- více používat konkrétní stimulační nástroje, zejména účinněji podporovat diverzifikaci zemědělských 

aktivit směrem k jiným výrobám a účelně podporovat mimoprodukční funkce zemědělství 

- integrovaným přístupem ke krajině-komoditě zajistit postupný návrat k jejímu přirozenému členění, 

snížením zornění eliminovat riziko vodní a větrné eroze, zvýšit retenční schopnost krajiny, realizovat 

agroekologická opatření vždy podle místních podmínek  

- aktivně se připravovat na české předsednictví v Evropské unii v roce 2009 – pokračovat v další diskusi 

k otázkám venkova a zemědělství  

- kvalifikovaně obhajovat oprávněné zájmy ČR v jednání s evropskými strukturami  

- zajistit odpovědný výkon státní správy a rovnocenný přístup k zemědělcům, zajistit efektivní fungování 

státních nástrojů (např. intervenční nákup obilovin) 

- jasně a včas definovat mechanismus plateb na farmu 

- umožnit rovnoprávný přístup k půdě všem podnikatelských formám, rozhýbat trh s půdou, nastavit 

parametry ke snížení poměru hospodaření na najaté půdě 

- podporovat takové způsoby modernizace zemědělských farem a usedlostí, které zajistí jejich dlouhodobý 

ekonomický rozvoj 

- nalézt citlivá řešení pro problematické a odlehlé regiony (např. podpořit zakládání různých menších 

podniků s alternativními ekonomickými aktivitami)    

- uchovat specifika jednotlivých regionů, místních produktů, řemesel 

- podpořit aplikovaný výzkum a jeho využití v komerční sféře 
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II. Střednědobé cíle 

- změnit zaměření agroenvironmentálních opatření - nejmenší jednotkou pro rozhodnutí o opatřeních AEO 

bude farma nebo půdní blok, odbourat systém neměnných podmínek nastavených podle oblastí (přesunout 

rozhodování na úroveň farmy a respektovat svobodnou vůli zemědělce - větší volnost při zohledňování 

konkrétních situací) 

- významně posílit kapitolu pozemkových úprav za účelem zpřístupnění a identifikace pozemků všech 

vlastníků a vybudování cestní sítě 

- řádně a spravedlivě dořešit vlastnické vztahy z minulosti a dokončit nápravu křivd z období kolektivizace, 

bezodkladně vydat zbývající restituční a transformační pohledávky oprávněným osobám, dokončit prodej 

státní půdy 

- podpořit mladé zemědělce (např. formou jednorázových podpor nebo zvýhodněných úvěrů, formou 

předčasného ukončení zem. činnosti starší generace, aj.)  

- plně informačně propojit státní správu (např. odbourat opakované předkládání dokumentů občana mezi 

úřady, které jsou již jednou státem evidované) 

- zásadně revidovat některé zákony (zejména jde o zemědělský, veterinární, rostlinolékařský, krmivářský 

zákon, apod.), zrušit zákon o Agrární komoře (plně postačuje zákon o sdružování) 

- významně podpořit nepotravinářské využití zem. produkce (bioetanol, bionafta, bioplyn, energetické 

plodiny, plodiny s alternativním využitím, atd.) a tím pomoci rozšířit druhovou skladbu pěstovaných rostlin 

- optimalizovat právní předpisy pro menší farmy – např. podpořit zpracování a prodeje místních produktů 

řešit naprostým zjednodušením podmínek a odbouráním byrokracie. Odstranit spotřební daň z produkce 

biopaliv 

- zaměřit se na využití původních zemědělských staveb, usedlostí a uchování architektury a klasického 

vzhledu vesnice   

- podporovat takovou produkci, která bude realizovatelná z hlediska možností a příležitostí na lokálním trhu 

(odklon od systému plošného určování podmínek podpor a přechod k jejich variabilitě)  

- podpořit skladovací kapacity a zpracovatelské technologie u zemědělců – dosáhnout vyšší přidané 

hodnoty produkce u prvovýrobců  

- podpořit farmové chovy 

 

III. Krátkodobé cíle 

- přepracovat a zjednodušit koncepci „Programu rozvoje venkova 2007-2013“  

- zevrubně přehodnotit rozsah stávající zemědělské legislativy, zrušit nadbytečné předpisy, sjednotit jejich 

výklad 

- zcela zásadně snížit administrativní zátěž kladenou v současné době na zemědělce, prosadit jednoduché a 

rychlé administrativní procesy s jasnými termíny 

- zjednodušit mechanismy a podmínky pro čerpání peněz z podpůrných fondů – umožnit přístup k fondům i 

zemědělcům s nízkým administrativním zázemím 

- zajistit transparentní, koordinovanou a efektivní kontrolní činnost (SZIF, SZPI, SVS, SRS, ÚKZÚZ, KEZ)  

změnit způsob komunikace SZIFu se zemědělci, provést personální opatření směřující k profesionalizaci 

práce v centrále SZIFu 

- zrušit daň ze zemědělských nemovitostí i z jejich převodu  

- umožnit převod pozemků a celého majetku rodinné farmy na rodinného příslušníka-zemědělce bez 

zdanění (viz současné zdanění v rámci PUZČ)  

- zjednodušit podmínky agroenvironmentálních opatření – (mj. odstranit byrokratickou podmínku 

v nemožnosti rozorat zatravněný pozemek v LFA (zápis do KN), namísto opatření na pěstování meziplodin 

zavést účelnější opatření – půda do klidu) 

- vratku spotřební daně ze zelené nafty vyřešit nárokovým způsobem bez zatěžující byrokracie (normativ 

spotřeby x výměra), upravit normativy spotřeby, umožnit čerpání zelené nafty i pro živočišnou výrobu 

- zajistit mezioborovou dohodu v řepařském odvětví, zajistit dodávkové právo pro zemědělce, nastavit jasné 

podmínky cukrovarům 

- zajistit výplatu bezdůvodně zadržovaných prostředků za agroenvi za rok 2005 

 
  

11) Obecná diskuse:  

 

J.Sotona, Svitavy a Ústí n.Orlicí: navrhuje adresovat dopis na SZIF ohledně průtahů a byrokracie v rámci 

PUZČ  
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M.Pospíšil, Louny: navrhuje řešit členství pro straší odcházející zemědělce, kteří chtějí zůstat členy ASZ. 

J.Votava, Havl. Brod: tato otázka je vyřešená, neboť to závisí na každém regionu jako samostatné 

organizaci, například v ASZ Havl. Brod zůstávají tito členové v ASZ po zaplacení symbolické částky. 

S.Němec, Praha: upozorňuje na nízkou účast některých členů předsednictva, které pak ztrácí 

akceschopnost. Navrhuje, aby otázku řešila valná hromada buď odvoláním, popř. dovolbou aktivnějších 

zástupců. 

K.Mošnová, Pelhřimov: žádá, aby kancelář ASZ zpracovala podrobnosti týkající se účtování u mléčných 

kvót. 

R.Fila, Břeclav: navrhuje, aby volné zdroje ASZ byly použity na pracovníka, který by pomáhal zpracovávat 

jednotlivé projekty pro zemědělce 

Delegáti toto zamítli s odůvodněním, že je naopak třeba působit na to, aby zpracování projektů bylo co 

nejjednodušší i bez pomoci těchto zpracovatelů. 

S.Němec, Praha: formulace návrhů cílů v zemědělství, která Agrární komora předložila M.Topolánkovi 

minulý týden obsahuje nebezpečnou formulaci, která de facto znamená zastavení pozemkových úprav. 

Navrhuje také valné hromadě řešit případné vyjádření ASZ k novému ministrovi.  

Delegáti toto po diskusi zamítli. 

L.Miller, Náchod: postrádá zájem ODS o křeslo ministra zemědělství, ačkoli předtím slibovala, že to patří 

mezi její priority. 

 

11) Usnesení a závěr: 

Předsedkyně návrhové komise Ing. Eugenie Židová přednesla tyto návrhy na usnesení: 

 

Samostatné hlasování: 

Valná hromada pozastavuje členství regionu ASZ Domažlice v ASZ ČR pro neplnění členských 

povinností dle Stanov (zejména pro nesplacení členských příspěvků dle příspěvkového řádu za rok 2005) 

a to do doby jejich splnění. 

Hlasování: optická většina pro, 0 proti, 17  se zdržel 

 

Valná hromada schvaluje předložený návrh programového materiálu s doplněním podle připomínek 

delegátů valné hromady. 

Valná hromada ukládá radě, předsednictvu a kanceláři rozpracovat a realizovat všechna přijatá usnesení 

v programovém materiálu. 

Valná hromada vyzývá regiony, aby do termínu podzimní schůze rady zhodnotily dosavadní působení 

svých zástupců v předsednictvu a popřípadě navrhly radě jejich odvolání a nahradily je novými členy. 

Hlasování: všichni pro 

 

Všechna výše uvedená usnesení byla přijata.  
 

Ing. Josef Stehlík ukončil v 15.30 hod. jednání VIII. Valné hromady ASZ ČR. 

 

 

V Humpolci, dne 29.6.2006 

 

 

Zapsal: Ing. Jaroslav Šebek 

 

 

Přílohy (dostupné v hlavní kanceláři ASZ ČR):  

 

prezenční listiny členů a hostů 

účetní závěrka za rok 2005 

přehled plnění čl. příspěvků k 28.6.2006  

návrh rozpočtu na rok 2006 

přehled docházky na předsednictvo 

 

www.asz.cz 

http://www.asz.cz/

